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بيچارهمخاطبمنوتو
 احسان تقدسي نوشت:  كارشناس  من وتو روزهاي اول كرونا 
مي گفت ايران آمار تلفات را بالا اعلام مي كند تا به امريكا براي 
رفع تحريم فش��ار وارد كند. حالا كه تلفات امريكا چندبرابر 
ايران شده مي گويد ايران در مورد تلفات كرونا دروغ مي گويد 

و آمار چند برابر است. بيچاره مخاطب شما!
----------------------------------------------------------

روزنامهجمهورياسلاميچاپخانهاشرابفروشد
فريد ابراهيمي نوشت:  مديرمسئول روزنامه جمهوري اسلامي گفته براي مقابله 

با كرونا بايد منابع مالي ارگان هاي زير نظر رهبري را هزينه كنيم. 
حالا همه ارگان هاي زيرنظر رهبري دارن هزينه ميكنن، غير از روزنامه جمهوري 
اسلامي. آخه روزنامه اي كه ۲هزار تيراژ داره، چاپخونه به اون بزرگي ميخواد؟ 

بفروش هزينه كن بزرگوار!
----------------------------------------------------------

صادقهمچنانسينهچاكامريكا
كاربری به نام رضا رمضان نژاد با اشاره به توئيت صادق زيبا كلام مبني بر اينكه 
وكلاي امريكايي، پول بلوكه شده ايران را از دادگاه لوكزامبورگ آزاد كرده اند، 
نوشت: خدمات ش��ما به دولت امريكا بس��يار فراتر از لگد نكردن نمادين يك 
پرچمه، اما بفرماييد كجا به جاسوسي و همكاري با دولت متخاصم متهم شدي؟ 
كارت رو از دست دادي؟ دادگاهي ش��دي؟ دقيقاً چه اتفاقي برات افتاده؟ نكنه 

انتظار داري اينجا هم انتقادي بهت نشه؟
كاربر ديگري به نام امير صالحي نيز نوشت: 1- وكيل امريكايي در راه خدا كار 

نكرده و پولش را گرفته!
۲- مگر همين الان امريكا كم وكيل بي مزد و بي منت در ايران دارد؟

علي يوسفي  مسب نيز نوشت: نه ش��رقي، نه غربي البته كه شعار اساسي انقلاب 
ماس��ت، اما آناني كه امروز براي ماجراي چين چنين وا اسفا سر مي دهند؛ درد 
استقلال ندارند! كه اگر داشتند در قصه برجام چنان مفتضحانه آن را به حراج 
نمي گذاشتند! استراتژي اين است كه رابطه بايد با همه خراب شود تا ناچار دوباره 

به آغوش غرب برويم!
----------------------------------------------------------

امريكادرسبگيرد
كاربري به نام بهنام نيز نوشت: امريكا با روزي ۲ هزار كشته، نظام درماني فشل 
و ماليات مردمي كه 10 هزار كيلومتر دورتر از مرزهايش به خاطر ماجراجويي 
به باد مي دهد، نبايد درس بگيرد، اما ايران بايد از كرونا درس گرفته، از امنيت 
ملي خود به نفع غرب بگذرد و كشور را در خطري قرار دهد كه سرانجامش مرگ 

ايراني هاي بي گناه، هزاران برابر بيشتر از كروناست. 
----------------------------------------------------------

دولتهايپرادعايغربيكهفقطشعارميدهند
حسن عابديني يكي از كاربران توئيتر نوش��ت: دولت هاي غربي كه پلاستيك 
زباله به تن پزشكان مي كنند، چرا از جيب ماليات دهندگان ۲۶۴ شبكه فارسي 
زبان راه انداخته اند؟ اين پرسش كه در شبكه خبر طرح كردم به مذاق سربازان 
رسانه اي دربار ملكه، بن سلمان و... خوش نيامد. كرونا بحران هويت وطن ستيزان 

من وتو، ايران اينترنشنال و... است.
----------------------------------------------------------

تنشهايسياسييكفيلمسينمايي
سجاد بلوكاتي در تلگرام نوشت: از دكتر آتشكار فيلم حاتمي كيا 

تا دكتر آشناي فيلم روحاني!
اسفند ماه سال ۹۲ بود كه حاتمي كيا در مصاحبه اي گفت »من 
خودم به آقاي روحاني رأي داده ام، اما اين دليل نمي شود كه 
به شخص او نگويم اتفاقاتي كه در حوزه فرهنگ رخ مي دهد، من را مي ترساند« 
حرف هاي او با اين واكنش حس��ام الدين آشنا مش��اور روحاني روبه رو شد كه 
»حاتمي كيا مراقب ش��أن خودش باشد!« ش��ش س��ال از آن روز مي گذرد و 
حاتمي كيا كه خودش به روحاني رأي داده بود، حالا فيلمي ساخته درباره اوضاع 

دولت در اين سال ها. 
بي دليل نيست كه حاتمي كيا دوست دارد فيلم »خروج« در همين زمانه ديده 
شود، حتي وقتي به خاطر كرونا سينماها بلاتكليف مانده، او جسارت مي كند و 
فيلمش را براي اولين بار اكران اينترنتي مي كند؛ چون او تلاش كرده وضعيت 
مردم را در دوران رياست جمهوري روحاني و دولتش به تصوير بكشد و به همين 

خاطر بايد در همين روزها هم مردم به تماشايش بنشينند. 
خروج، قصه ن��گاه حاكم بر دولتي اس��ت كه ب��ه حرف مردم و اعتراضاتش��ان 
بي اعتنايي مي كند؛ نگاهي كه خ��ود را رئيسِ مردم مي دان��د، نه خادم مردم؛ 
زندگي مردم را با يك تصميم اش��تباه، بحراني مي كند و بعد با نگاهي امنيتي 
تلاش مي كند اعتراض آنها را نش��نيده بگيرد؛ خروج، درباره مشاورهايي است 
كه جلوي دوربين به منتقدان لبخند مي زنند و پشت دوربين به آنها هزار جور 

برچسب مي چسبانند!
فيلم خروج شخصيتي دارد به نام دكتر آتشكار، مشاور رئيس جمهور! شخصيتي 
كه در ايام جشنواره فيلم فجر پاي حسام الدين آشنا مش��اور روحاني را هم به 
اكران اين فيلم باز كرد؛ او البته بعد از فيلم گفت »منظور حاتمي كيا از مش��اور 
رئيس جمهوري كه در فيلم نشان داد من نبودم، بلكه منظورش همه مشاوران 

بوده .«
مي شود به سبك اسفند ماه ۹۲ صداي حاتمي كيا و فيلمش را نشنيد و از كنار 
آن به روش مشاوران رئيس جمهور گذشت، اما همان مشاوران هم مي دانند كه 
فيلم خروج از اين بابت فيلم ارزشمندي است كه فاصله دولت از مردم و گوش 
بسته دولت در برابر مشكلات مردم را در دوران رياست جمهوري حسن روحاني 
به تصوير كشيده است. تصويري كه تا س��ال ها بعد حال و هواي اين روزها را به 

مخاطب يادآوري خواهد كرد. 

عليرضابيگي:
تخلفات ارزي دولت روحاني را 

در مجلس يازدهم  رمزگشايي مي كنيم
عضوفراكس�يوننماين�دگانولاي�يمجلس
بابي�اناينكهمجل�سيازدهمتخلف�اتارزي
دولترارمزگش�اييميكند،گفت:ارزكش�ور
درش�رايطتحريمي�اتبديلب�هكالانش�ديا
وارداتكالاه�ايغيراساس�يص�ورتگرفت.
به گ��زارش مهر، احم��د عليرضابيگي با اش��اره به 
گزارش ديوان محاس��بات در مورد تخلفات ارزي 
در دولت دوازدهم اظهار داش��ت: مجلس يازدهم 

تخلفات ارزي دولت را رمزگشايي مي كند و دولت بايد پاسخگو باشد. سوءتدبير 
و همكاري با رانتخواران موجب وقوع چنين فسادي شد.  نماينده مردم تبريز در 
مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: در حالي كه دولت براي دريافت ۵ ميليارد دلار 
وام، پشت در دولت روسيه و صندوق جهاني ايستاده، اتلاف منابع ارزي كشور 

گناهي نابخشودني است. 
 وي با اشاره به ماجراي سؤال از رئيس جمهور در مورد نوسانات بازار ارز در سال 
۹۶ گفت: آقاي س��يف، رئيس كل بانك مركزي در آن زمان، آقاي نهاونديان و 
كرباسيان، وزير وقت اقتصاد در جلسه كميسيون اقتصادي براي بررسي سؤال از 
رئيس جمهور اعلام كردند افزايش قيمت ارز و نحوه توزيع آن تصميم مستقيم 
رئيس جمهور بوده است.  وي ادامه داد: شريعتمداري، وزير وقت صنعت، معدن 
و تجارت نيز در واكنش به انتقادات شديد نمايندگان اعلام كرد هيئت وزيران در 
مورد نحوه تخصيص ارز مصوبه داشته و من ناچار به اجرا بودم.  عضو فراكسيون 
نمايندگان ولايي مجلس تصريح كرد: متأسفانه ارز كشور در شرايط تحريم يا 
تبديل به كالا نشده يا كالاهاي غيراساسي وارد شده است. مجلس يازدهم دولت 

را مورد بازخواست جدي قرار خواهد داد.  
وي گفت: گزارش تفريغ بودجه علاوه بر اين به ماجراي توزيع ۲۷ ميليارد دلار 
ارز و ۶0 تن طلا در بازار اشاره كرد كه براساس اين گزارش مشخص نشده اين ارز 

و طلا به چه كساني داده شده است. 

درجلسهروزگذشتهمجلسيكطرحدوفوريتي
بهصحنعلنيآوردهش�د.قيددوفوريتباعث
اينتصورميش�ودكهط�رح،مرتبطباش�رايط
كنونيكش�وراس�تونمايندگانمجلسبراي
حلمشكلاتچارهايانديشيدهاند،امااينطرح
دوفوريتي،برخ�لافتصور،ارتباطيباش�رايط
كنونيكش�وروبحرانكروناندارد،بلكهبخشي
ازنمايندگانمجل�سدردورانتعطيلي40روزه
مجلسبهدليلشيوعكرونا،بهجايبرنامهريزي
برايكمكبهمديريتكش�وردراينش�رايط،
طرحيبرنامهريزيكردندكهمش�كلخودشان
راحلكند!طرحيكهبخشيازقانونانتخاباترا
تغييروبهنمايندهردصلاحيتشدهاينامكانرا
بدهدتابتواندازخوددرمحاكمقضاييدفاعكند.
در جريان برگ��زاري انتخابات مجل��س يازدهم كه 
اسفند ۹8 برگزار ش��د، ۹0 نفر از نمايندگان كنوني 
مجلس ردصلاحيت ش��دند. اين امر ب��ر مجلس و 
نمايندگان گران آمد. از سويي مطالبه بسياري از مردم 
و رسانه ها اين بود كه اگر كسي كه هم اكنون نماينده 
مجلس می باشد، داراي فسادي در عملكرد خود است 
و موجب رد صلاحيت او شده، چرا به دستگاه قضايي 
براي بررسي فساد صورت گرفته و مجازات احتمالي 
معرفي نمي شود؟ حالا نمايندگان مجلس دوفوريت 
طرحی را به صحن علني بردن��د كه به نماينده حق 
دفاع دهد. تفاوت اين طرح با آنچه مدنظر رس��انه ها 
بود، در اين است كه رس��يدگي قضايي به موضوع، 
منوط به ش��كايت نماينده براي اعاده حيثيت خود 
می باشد و طبيعي اس��ت نماينده اي كه به تخلف و 
فساد خود آگاه است، طرح ش��كايت نخواهد كرد و 
عملًا از محاكمه محف��وظ مي ماند. در واقع طراحان 
طرح مزبور به دنب��ال تعيين تكلي��ف گزارش هاي 
كذب علي��ه نامزدهاي انتخابات هس��تند و كاري با 

گزارش هاي صادقانه ندارند!
در جريان بررس��ي اين دوفوري��ت )و نه اصل طرح( 
نمايندگان موافق و مخالف صحبت كردند. سرانجام 
به رغم آنكه كش��ور الان به فوريت اي��ن طرح نيازي 
ندارد، اين دوفوريت رأي آورد. يك ماه بيشتر از عمر 
اين مجلس باقي نمان��ده و نمايندگان اصلاح طلب 
مي خواهند قبل از پايان مجلس، اين طرح را تبديل به 
قانون كنند. نمايندگان مجلسي كه ردصلاحيت شده 
يا رأي نياورده اند، به جاي نگاه به عملكرد خود و يافتن 
علت شكست، به فرافكني و انداختن مشكل بر دوش 

ديگران روي آورده اند. 
 برخ�يبهدنب�السوءاس�تفادهازمس�ند

نمايندگيمجلسهستند
سيدمحمدجواد ابطحي، نماينده مردم خميني شهر 
در مجلس شوراي اسلامي در مخالفت با دوفوريت 

اين طرح گفت: »آخرين روزهاي عمر مجلس دهم 
را مي گذرانيم و ارائه چنين طرح هايي شائبه زا است؛ 
چراك��ه مردم فك��ر مي كنند برخ��ي وكلا به دنبال 

سوء استفاده از مسند نمايندگي مجلس هستند.« 
وي افزود: »اينكه مرتب به دنبال آن باشيم كه قانون 
انتخابات را تغيير دهيم، به هي��چ وجه جايز نبوده و 

عجله اي براي اين كار وجود ندارد.«
نماينده مردم خميني شهر در مجلس تصريح كرد: 
»طراحان طرح دوفوريتي تعيين تكليف گزارشات 
كذب عليه نامزدهاي انتخابات به جاي پيشنهاد اين 
طرح مي توانند زمان بررسي صلاحيت هاي نامزدهاي 
انتخابات را از سوي شوراي نگهبان طولاني تر كنند يا 
اينكه مي توانند قوانين انتخاباتي را در مورد عناوين 

مجرمانه و تخلفات كامل تر كنند.«
ابطحي گفت: »مقامات قضايي مي توانند گزارشات 
كذب ارسال شده عليه نامزدهاي انتخابات را بررسي 
كنند و قطعاً مجازات س��نگيني براي افرادي كه با 
آبروي نامزدها بازي مي كنند، وجود دارد. اما به نظرم 
در شرايطي كه برنج در كش��ور در حال گران شدن 
است، كارگران حقوق معطل ش��ده خود را دريافت 
نمي كنند و در ش��رايطي كه بازار و مغازه ها تعطيل 

است و انواع و اقسام مشكلات متعدد در كشور وجود 
دارد و دانشگاه ها تعطيل هستند و بايد به فكر راه هاي 
بازگشايي مراكز آموزشي باشيم، ارائه طرح دوفوريتي 
تعيين تكليف گزارش��ات كذب عليه نامزدها جايز 
نيس��ت.«  نماينده مردم خميني ش��هر در مجلس 
خاطر نشان كرد: »دست مقامات قضايي براي بررسي 
گزارشات كذب عليه نامزدهاي انتخابات بسته نيست، 
هر چند كه مي دانيم تهمت، افترا و عناوين مجرمانه 
در هفته مجاز بودن تبليغات انتخاباتي كه به نظرم 

هفته بي تقوايي هاست، بيان مي شود.« 
وي گفت: »مجلس يازدهم فرصت كافي براي اصلاح 
قانون انتخاب��ات دارد و نبايد وق��ت مجلس دهم در 
روزهاي پاياني عمر آن كه بايد به فكر رفع چالش هاي 
سنگين اقتصادي كشور باشيم، هدر برود و به دنبال 
ارائه دوفوريت طرح مجازات براي گزارش دهندگان 

كذب عليه نامزدهاي انتخاب باشيم.« 
 ارائهگزارشاتكذبعليهنامزدهايانتخابات

باعثتبعاتمختلفميشود
همتي، نماينده مردم س��منان در مجلس ش��وراي 
اسلامي در موافقت با دو فوريت طرح مجازات عليه 
گزارش دهندگان كذب در انتخابات خاطر نشان كرد: 

»اگر ما منابع چهار گان��ه در انتخابات را كه در قانون 
پيش بيني شده است، قبول داريم و نيز آنها را كه منابع 
حاكميتي و اركان حاكميتي مي دانيم، قبول نداشته 
باش��يم، بايد بگوييم كه ما چه چيزي را قبول داريم 
و بر چه مبنايي به دنبال قضاوت هستيم. نمي توان 
ردصلاحيت افراد را بر اس��اس گزارش��ات ارسالي از 
سوي افراد كه شايد برخي از آنها رقيب بوده يا دغدغه 

شخصي داشته اند، ملاك قرار دهيم.« 
وي افزود: »يكي از حقوقدانان شوراي نگهبان بيان 
مي كند كه مش��كل قانون داري��م و حقوقدان ديگر 
مي گويد خلأ قانوني نداريم. وقتي كه گزارشات كذب 
عليه نامزدهاي انتخابات به نهادهاي چهارگانه ارسال 
مي شود، مي تواند تبعات مختلفي را براي كشور داشته 
باش��د. ضمن اينكه مي تواند باعث ايجاد تنش هاي 

سياسي، اجتماعي و اقتصادي شود.« 
 قانونبرخوردباگزارشاتكذبوجوددارد

حسينعلي حاجي دليگاني، نماينده مردم شاهين شهر 
در مجلس شوراي اسلامي در مخالفت با دوفوريت 
طرح مج��ازات علي��ه گزارش دهن��دگان كذب در 
انتخابات گف��ت: »امروز جنگ كرونا در كش��ورمان 
اس��ت و به نظرم زماني كه براي بررس��ي اين طرح 

دوفوريتي مي گذاريم لازم نيست، بلكه بايد به مسائل 
روز جامعه توجه كنيم و به نداي كارگران مظلوم گوش 

و به كمبود حقوق آنها رسيدگي كنيم.« 
وي تصريح كرد: »س��ازمان برنامه و بودجه براي 
بازنشس��تگان لش��كري و كش��وري ب��ه منظور 
همسان سازي حقوق آنها 10 هزار ميليارد تومان 
اختصاص داده ، ولي در مورد همسان سازي حقوق 
بازنشس��تگان كارگر مظلوم هي��چ تصميم گيري 
نشده است. طرح ها و لوايح زيادي در طول ساليان 
مختلف در مجلس وجود دارد كه مي توانم به تعيين 
تكليف سهام عدالت و مشكلات عمده بانك ها اشاره 
كنم.«  حاجي دليگاني گفت: »يك بيمار كرونايي به 
بيمارستان رفته است و چون بيمه نداشته، مسئولان 
بيمارستان براي شش روز بستري  اش ۹ ميليون تومان 
مطالبه كرده اند.  آثار و تبعات كرونا اولويت اصلي كشور 
است و بايد براي بعد از كرونا تصميم گيري شود، لذا 
بايد به داد مردم رسيده و رفع مشكلات آنها را اولويت 

اصلي بدانيم.« 
نماينده مردم شاهين شهر در مجلس افزود: »ما در 
مورد گزارشات رس��يده به مراجع  چهارگانه قانون 
داريم و هيچكس جلوي افراد را براي پيگيري حقوقي 

نگرفته است.« 
 ميتواننمايندهمجلسراردصلاحيتكرد

وبراياوجلسهدفاعبرپانكرد
عليرضا رحيم��ي، نماينده مردم ته��ران در مجلس 
شوراي اسلامي در موافقت با دوفوريت طرح مجازات 
براي ارائه كنندگان گزارش ك��ذب عليه نامزدهاي 
انتخابات با تأكيد بر اينكه ماهيت اين طرح دوفوريتي 
حقوقي نه سياسي است، افزود: »اگر عملكرد شوراي 
نگهبان به اعتماد عمومي ضرب��ه زده و منجر به آن 
شده اس��ت كه براي اولين بار مش��اركت 1۵، 18 و 
۴۵ درصدي داش��ته باش��يم، مي تواند اين موضوع 
هم براي مجل��س دهم و هم ب��راي مجلس يازدهم 

فوريت دار باشد.« 
وي خاطر نشان كرد: »س��خنگوي شوراي نگهبان 
عنوان كرده نقض قانون وجود دارد، لذا به نظر مي رسد 

گزارشات غلط توانسته به انتخابات ضربه بزند.«
 رحيمی گفت: »بازگشت اعتماد عمومي و جلوگيري 
از لكه دار شدن به اين اعتماد از اهداف اصلي دو فوريت 
طرح مج��ازات علي��ه گزارش دهن��دگان كذب در 

انتخابات است.« 
وي افزود: » نمي توان نماينده مجلس را رد صلاحيت 
كرد و براي او جلسه دفاع برپا نكرد. شوراي نگهبان 
و مجلس مس��ئول رفع خلأ هاي قانوني در انتخابات 
مجلس، رياست جمهوري و خبرگان هستند و بايد 
علت يابي كرد چرا براي اولين بار مشاركت حداقلي در 

كشورمان داشته ايم.« 

پايگاهاطلاعرسانيدفترحفظونشرآثارحضرت
آيتاللهالعظميسيدعليخامنهاي)مدظلهالعالي(
دريادداشتيتحليليبهقلمدكترابراهيمسوزنچي،
عضوهيئتعلميدانش�كدهاقتص�ادومديريت
دانشگاهصنعتيش�ريفبهبررس�يراهكارهاي
جهشتوليددركشورپرداختهوازضرورتهايآن
برايافزايشقدرتمليدرايرانخبردادهاست.

حرفهايقديميدرقالبجديد
از زماني كه حضرت آيت الله خامنه اي امسال را به نام 
»جهش توليد« نامگذاري كردند، مصاحبه ها، مطالب و 
نكات مختلفي در اين باب در فضاي رسانه اي به چشم 
مي خورد كه در حال تفسير و تبيين اين نام هستند. در 
اين بين برخي نيز مثل هميشه كارهاي قبلي خود را 
به نام جهش توليد به رخ بقيه مي كشند. مثلًا ارگاني با 
نشان دادن ماشين آلات وارداتي خود، عنوان كرده كه 
ما با اين ماشين آلات ظرفيت توليد را سه برابر كرده ايم 

و اين يعني جهش توليد. 
 تجربه توليد در كشور ما، شايد بيش از نيم قرن است 
كه بر پايه ايجاد كارخانه بنا شده است كه خود به مدد 
تعرفه هاي پايين واردات ماشين آلات، تعرفه بالا براي 
كالاهاي وارداتي رقيب، نرخ پايين ارز و تخصيص ارز 
حاصل از صادرات نفت به واردات ماشين آلات، در طول 
اين سال ها توانسته اند زنده بمانند.   از اين روي، به جاي 

تمركز بر افزايش ارزش افزوده حاصل از فعاليت هاي 
صنعتي، سياستگذاران صنعتي تلاش مي كرده اند تا با 
رويكرد جايگزيني واردات، كالاهاي وارداتي را به شرح 
فوق تبديل به ساخت داخل كنند.   اين مدل، نه تنها 
باعث ايجاد ارزش افزوده بالا نمي شود، بلكه در شرايط 
كنوني ديگر پايدار نيز نخواهد بود؛ چراكه دسترسي به 
ارز حاصل از صادرات نفت محدود شده است و از طرف 
ديگر، نرخ ارز ديگر پايين نيس��ت،بنابراين نمي توان 
دل خوش داش��ت كه ظرفيت توليد را مي توان مانند 
گذش��ته افزايش داد و س��پس بر آن »جهش توليد« 

نام نهاد. 
حرف هاي قديمي ديگر كارآمد نيست و بايد طرحي 
نو در انداخت، از اين روست كه رهبري جهش توليد را 
ذيل ايران قوي مطرح كرده اند كه لازمه آن نقش آفريني 

هر سه قوه در اين راستاست. 
 الزاماتجهشتوليد

 برخي الزامات آن توس��ط رهبر انقلاب اسلامي بيان 
ش��د نظير مبارزه با قاچ��اق، واردات بي رويه، مبارزه 
با سوءاستفاده كنندگان و دادن مش��وق هاي لازم به 
توليدكنندگان. البته همه اينها مشروط به اين است كه 
تمامي دستگاه ها وظيفه خود را به درستي انجام دهند 
و اين دقيقاً نكته اصلي جهش توليد است. براي ترسيم 
نقش درست دستگاه ها، مفهوم جهش توليد بايد مورد 

بازبيني مجدد ق��رار گيرد تا با رون��ق توليد و مفاهيم 
قديمي اشتباه گرفته نشود. 

 توليد، واسطه بين بازار از يك طرف و فناوري از طرف 
ديگر است. جهش توليد به دو صورت مي تواند صورت 
پذيرد: افزاي��ش ميزان توليدات محص��ولات موجود 
يا حركت به س��مت توليد محصولات جديد. جهش 
توليد زماني اتفاق مي افتد كه هم فن��اوري مورد نياز 
براي افزايش توليد فراهم باشد و هم از طرف ديگر بازار 
تقاضا براي محصولات توليدي وجود داش��ته باشد يا 

اينكه ايجاد شود.  
 دانش��جويان ترم اول برخي رش��ته هاي مرتبط هم 
امروزه مي دانند كه فناوري صرفاً ماشين آلات نيست 
و هيچ كش��وري با تكيه بر فناوري وارداتي نتوانسته 
است جهش توليد داشته باشد. ماش��ين آلات، صرفاً 
يك ظرفيت اس��ت و تا با اجزاي ديگري نظير مهارت 
نيروي انساني، آموزش، تسلط بر فرآيندهاي مهندسي، 
طراحي محصول و تحقيق و توس��عه همراه نباشد، به 
هيچ روي نمي تواند به توليد بيشتر منجر شود. متأسفانه 
در طول تاريخ توس��عه صنعتي كش��ور، اينها اجزايي 
بوده اند كه كمتر به آنها توجه شده و فقدان رقابت نيز 
عاملي در جهت تضعيف اين عناصر بوده است.   از طرف 
ديگر، ورود به بازارهاي بين المللي شرط لازم جهش 
توليد اس��ت؛ چراكه تا زماني كه دلخوش به بازارهاي 

داخلي باش��يم، حجم اقتصاد و درآمد سرانه ناشي از 
توليدات تغيير خاصي نخواهد كرد و صرفاً برخي ممكن 
است موفق شوند جايگاه سايرين را در بازار داخلي از 

آن خود كنند. 
 در اينجا با دو پارادوكس مواجهيم؛ براي ورود به بازار 
بين المللي، نيازمند تحقيق و توسعه و فناوري بالا در 
كنار بازاريابي و توسعه نام تجاري هستيم و همه اينها 
نيازمند منابع مالي و انس��اني گسترده اي است كه در 
قياس با ش��ركت هاي بزرگ بين المللي قادر به فراهم 
كردن آنها نيستيم و البته پارادوكس دوم كه مختص 
كشور ما اس��ت تحريم هاس��ت كه به ما اجازه ورود و 

فعاليت در آن مقياس بين المللي را نخواهد داد. 
 راهكار

تجربه  دنيا نش��ان داده كه پارادوك��س اول در زمان 
تغييرات گسترده فناوري قابل حل شدن است. تغييرات 
فناوري باعث مي شود شركت هاي بزرگ موجود دست 
برتر خود را در فناوري از دست بدهند، بنابراين تحقيق 
و توسعه توأم با خلاقيت مي تواند راه را براي تازه واردان 

باز كند. 
 پارادوكس دوم مختص ما اس��ت و صرف��اً با تكيه بر 
تجربيات خود كشور قابل حل است كه اينجا ورود هر 
سه قوه و انداختن طرحي نو براي آن ضروري تر است. 
كشور امنيت خود را از طريق گشايش مرزها و ايجاد 

پايگاه هايي فراي مرزهاي جغرافيايي تأمين نمود و در 
آنجا فرماندهان عمليات با روكشي غير ايراني توانستند 

بر مشكلات غلبه كنند. 
 در حوزه اقتصاد نيز ما نيازمند همين راهبرد هستيم. 
بنگاه هاي اقتص��ادي تا زماني كه نام اي��ران را برخود 
يدك مي كشند، قابل تحريم هستند اما زماني كه اين 
شركت ها اصالتي ديگر داشته باش��ند، ديگر قابليت 
تحريم ندارند. سيس��تم كش��ور بايد فكر كند چگونه 
مي تواند به بنگاه هاي داخلي كمك كن��د تا با انتقال 
پايگاه فعاليت هاي خود به آن طرف مرزها، ديگر قابليت 
تحريم نداشته باش��ند و از طرفي منافع فعاليت هاي 
آنها به داخل برگردد و از اين طريق بتوانند تحريم ها را 
شكسته و وارد بازار بين المللي گردند.   بايد توجه كرد كه 
اين بدان معنا نيست كه توليد در خارج از كشور صورت 
پذيرد، بلكه بنگاه نماين��ده خارجي صرفاً محصولات 
داخلي را گرفته و در بازار بين المللي عرضه خواهد كرد 

و اين فروشنده خارجي قابل تحريم نيست. 
 شايد دم دست ترين مثال اكنون خودروهاي الكتريكي 
باشد كه در زمان تغييرات فناوري، به ما اجازه ورود و 
دستيابي به فناوري را مي دهد، به شرطي كه بتوانيم با 
رويكردي بين المللي، مسئله ورود به بازارهاي جهاني 
را نيز حل كنيم و همه اينها در سايه هماهنگي هر سه 

قوه امكانپذير است. 

مجلسدرماهپايانيخوديادتغييرقانونانتخاباتافتاد

دو فوريت نمايندگان براي دفاع از خود!

راهبرد حفظ بنگاه  هاي اقتصادي از تحريم امريکا
سيستمكشوربايدفكركندچگونهميتواندبهبنگاههايداخليكمككندتاباانتقالپايگاهفعاليتهايخودبهآنطرفمرزها

ديگرقابليتتحريمنداشتهباشندوازطرفيمنافعفعاليتهايآنهابهداخلبرگردد

وزيردفاعباتبريكفرارسيدنروزارتشتأكيد
كرد:امروزازلحاظتجهيزاتونيرويانس�انيو
آموزشوطراحيهاارتشجمهورياسلاميايران
بدونترديدازآمادهترينارتشهايدنياس�ت.
 به گ��زارش   فارس س��رتيپ حاتمي، وزي��ر دفاع و 
پشتيباني نيروهاي مس��لح با تبريك ۲۹ فروردين 
روز ارتش جمهوري اس��لامي ايران و نيروي زميني 
قهرمان، به نقش برجسته ارتش در ايجاد و استمرار 
انقلاب اسلامي اش��اره كرد و اظهار داشت: در كلام 
نوراني حضرت امام )ره( مكرراً قبل از پيروزي انقلاب 
اسلامي مس��ئولان و كاركنان ارتش مخاطب قرار 
گرفته اند و بنيانگذار كبير انقلاب اسلامي، بدنه ارتش 

را مؤمن و از بدنه  مردم مي دانستند. 
وزير دفاع پيوستن ارتش به مردم و انقلاب اسلامي 
در روزهاي پاياني مب��ارزات و قبل از پيروزي نهايي 
انقلاب اسلامي را يكي از مهم ترين عناصر تسريع  و 
تسهيل كننده پيروزي ش��كوهمند انقلاب اسلامي 

دانس��ت و تصريح كرد: ارتش جمهوري اسلامي با 
پيروزي انقلاب بلافاصله در صحنه اي ديگر از پايبندي 
خود به اسلام و انقلاب وارد عرصه درگيري با عناصر 
ضد انقلاب در كردستان، گنبد و... شد و نشان داد هر 
زمان و مكاني به حضور مقتدرانه اش نياز باشد گوش 
به فرمان امام و مقتداي خ��ود صميمانه و خالصانه 

جانفشاني خواهد كرد. 
  ارت�شجمه�ورياس�لاميدارايبهترين

سرمايهانسانياست
وزير دفاع و پش��تيباني نيروهاي مس��لح به روابط 
مشترك نيروهاي مس��لح به خصوص وزارت دفاع و 
ارتش جمهوري اسلامي پرداخت و گفت: نيروهاي 
مس��لح و وزارت دفاع به عنوان يد واحده و دست در 
دست هم در خدمت آرمان هاي والاي انقلاب اسلامي 
و عزت و افتخار ملي بوده و از هيچ تلاشي براي اقتدار 

ايران اسلامي فروگذار نخواهند كرد. 
وي ادامه داد: مجموع��ه وزارت دفاع و پش��تيباني 

نيروهاي مسلح به عنوان مس��ئول اصلي پشتيباني 
نيروهاي مس��لح، مأموريت هاي مهمي را بر  اساس 
قانون براي ارتقای توان رزم نيروهاي مسلح بر عهده 
دارد كه مردم عزيز ايران اس��لامي در اين س��ال ها 

گوشه هايي از اين دستاوردهاي بزرگ را ديده اند. 
امير س��رتيپ حاتمي با بيان اين نكته كه نيروهاي 
مسلح با دو ركن نيروي انس��اني مجرب و متعهد و 
سلاح، تجهيزات و ملزومات پيش��رفته، مأموريت 
حفظ و ارتقای امنيت ملي را برعه��ده دارند، افزود: 
وزارت دفاع براي فراهم آوري و آماده س��ازي اين دو 
ركن اساسي نيروهاي مسلح تمام تلاش خود را به 
عمل مي آورد و الحمدلله امروز از لحاظ نيروي انساني 
در نيروهاي مس��لح، ارتش جمهوري اسلامي جزو 
بهترين هاست و وزارت دفاع مفتخر است كه نيروي 
انساني را پش��تيباني مي كند كه جانشان را در كف 
دستش��ان گرفته اند و هر لحظه آماده جانفشاني و 

فداكاري  هستند. 

ارتشجمهورياس�لاميب�دونترديداز
آمادهترينارتشهايدنياست

وزير دفاع در ادامه با اش��اره به پشتيباني تسليحاتي 
وزارت دف��اع از نيروهاي مس��لح و ارتش جمهوري 
اس��لامي و همچنين روابط علمي و دانشي كه بين 
دانشمندان و مهندسان ارتش جمهوري اسلامي و 
وزارت دفاع وجود دارد،  گفت: امروز از لحاظ تجهيزات 
و نيروي انساني و آموزش و طراحي ها ارتش جمهوري 
اس��لامي ايران بلاترديد از آماده تري��ن ارتش هاي 
دنياست؛ اين را در ميدان عمل ثابت كرده است و در 
طول ۴1 سال اخير به وضوح ديده ايم.  وزير دفاع در 
ادامه با اشاره به تأثير اقدامات ارتش در بروز بحران ها 
در كش��ور مانند س��يل، زلزله يا در بحران مقابله با 
ويروس كرونا گفت: ارتش جمهوري اسلامي ايران با 
توجه به رويكرد مردمي بودن و از دل ملت برخاستن 
در اينگونه مواقع ب��ا خالصانه ترين نيات وارد ميدان 
مي ش��ود و با همت جهادي و انقلابي خود به مردم 

آس��يب ديده كمك می كند.  وزير دفاع به اقدامات 
بي شمار ارتش در وقايع اخير به ويژه زلزله كرمانشاه 
اشاره كرد و گفت: براي مثال در سرپل ذهاب كه بنده 
در آنجا حضور داش��تم، به دليل نزديكي يگان هاي 
ارتش در آنجا و اين آمادگي و نظمي كه وجود داشت 
ش��هري كه بخش قابل توجهي از آن تخريب ش��ده 
بود، قبل از اينكه يگان هاي امدادي وارد عمل شوند، 
ارتش جمهوري اس��لامي ايران در همان لحظات و 
شب اول يك نقش تعيين كننده و ماندگار ايفا كرد و 
به امر فرماندهي معظم كل قوا لبيك گفت و توانست 
اقدامات ارزشمندي را انجام دهد.  وي با اشاره به اقدام 
اخير و قابل تحسين ارتش و به خصوص نيروي زميني 
در خصوص مقابله با ش��يوع بيماري كرونا در كشور 
افزود: ارتش در يك اقدام انقلابي و جهادي توانست 
طي ۴8 ساعت مركز نقاهتگاهي و بيمارستاني ۲ هزار 
تختي را آماده نمايد و اين براي مجموعه بهداشت و 

درمان كشور از اهميت ويژه اي برخوردار بود. 
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